
Преди седмица в провинция 
Хайнан започна годишната сесия 
на Азиатският форум „Боао“, на 
която учени и експерти обсъждат 
обстановката, предизвикателствата 
и перспективите пред континента.

С основание тази внушителна 
среща на политици, общественици 
и учени от много страни – както 
от Азия, така и от други държави 
на Европа, Америка и Африка, 
предизвиква активно вниманието 
на световната общественост.

Интерес, разбира се, будят 
отделните тематични дискусии 
на форума, като една от 
първостепенните бе обсъждането 
на растежа и тенденциите в 
огромната китайска икономка и 
новите стъпки към по-нататъшната 
модернизация и развитие на 
високите технологии в стопанската 
сфера от китайски тип. Тема, която 
активно интересува както местните 
експерти, така и специалистите от 
ред други големи държави.

Важно място зае и темата 
„Инициативата за глобална 
сигурност: справяне с проблемите 
на сигурността и насърчаване на 
световния мир“. Представители 
на редица ключови китайски 
министерства дадоха старт на 
обсъждания с участниците във 
форума за това как глобалната 
инициатива за сигурност на 
официален Пекин може успешно 
да се интегрира с политиките 
и мерките за сигурност на 
различните страни в света, на 
международни и регионални 
организации.

Темата за глобална сигурност 
е част от широкомащабната 
визия на съвременен Китай 
за споделено бъдеще, за един 
свят, в който противоречията и 
конфликтите ще се решават с 
диалог, с конструктивни преговори 
и преди всичко ще се търси онова, 
което сближава, а не разделя 
хората, общностите и държавите. 
Един ясен път към световния мир.

Петър ГЕРАСИМОВ
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2Казахстан и Китай  
ще допринесат за 
изграждането на общност  
на споделена съдба
Китайският председател Си 
Дзинпин и казахстанският 
президент Касим-Жомарт Токаев 
размениха поздравителни послания 
по случай началото на  Годината 
на туризма на Казахстан в Китай.

Китай ще разшири 
отварянето си и притока 
на инвестиции
Това заяви китайският министър на 
търговията Уан Уънтао на срещата 
с главни изпълнителни директори 
на глобални корпорации като 
ръководителите на „Епъл“ Тим Кук, 
на „Куалком“ Кристиано Амон  
и на „Виза“ Райън Макинърни. 
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Готвенето у дома  
се превръща в цел  

Селото на литературата  
в провинция Хунан13

Фотоволтаична 
електроцентрала 
захранва икономиката 
на Памирското плато
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ървата дама на 
Китай Пън Ли- 
юен се срещ-
на неотдавна в 
Пекин с учите-
ли и ученици 

от Детски китайски хор 
на германската гимназия 
„Бург“ от град Есен.

„Хорът се превърна в 
мост за културен обмен 
между Китай и Герма-
ния и символ на приятел-
ството между нашите на-
роди. Надявам се децата 

да почувстват очарование-
то на китайската култура 
чрез музиката и да допри-
несат за задълбочаване на 
приятелските отношения 
между двете държави в бъ-
деще“, каза по време на 
срещата първата дама на 
Китай.

Учениците разказаха на 
Пън Лиюен за обучението 
си и изразиха желание да 
продължат да напредват в 
изучаването на китайски 
език и култура.

еотдавна Ки-
тайската феде-
рация по логис-
тика и общест-
вени поръчки и 
Центърът за из- 

следване на услугите на 
Държавното статистическо 
управление едновременно 
публикуваха стойностите 
на консолидирания ин-
декс на бизнес активността 
(Purchasing manager‘s index, 
PMI) в непроизводствения 
сектор на Китай за март. 

Индексът отразява об-
щото състояние на не-
производствената индус-
трия и за четвърти поре-
ден месец регистрира уве-
личение. Ръстът през март 

продължи да се увелича-
ва в сравнение с предход-
ния месец.

Постоянното затягане 
на политиките за макро-
икономически контрол и 
ускоряването на икономи-
ческата дейност оказаха 
положително въздействие 
върху корпоративното до-
верие, а очакванията на 
корпорациите за бъдеще-
то на пазара се повишиха.

През март индексът на 
бизнес очакванията дос-
тигна 58,4%, завършвайки 
два последователни месеца 
на низходяща тенденция. 
Това е и увеличение с 0,7 
процентни пункта спрямо 
предходния месец.

итайският юан запазва позиция- 
та си като четвъртата най-ак-
тивна валута за глобални пла-
щания по стойност през фев-
руари, според доклад на Обще-
ството за световни междубан-

кови финанси (SWIFT).
Глобалният дял на китайската валута за 

този период е бил 4%, като стойността на 
плащанията в юани е намаляла с 20,47% 

в сравнение с януари, докато като цяло 
за всички валути намалението е с 10,37%.

По отношение на международните пла-
щания, с изключение на тези в рамките на 
еврозоната, китайският юан се класира на 
пето място с дял от 2,78% през февруари.

Хонконг е бил най-големият пазар за 
офшорни трансакции в юани със 79,9%, 
следван от Великобритания с 5,37% и Син-
гапур с 3,39%, се казва още в доклада.

Първата дама на Китай 
посети германската 
гимназия „Бург“

Консолидираният 
индекс на бизнес 
активността показва  
стабилен ръст

Юанът остава четвъртата 
валута за глобални плащания 

Н
а 29 март в Пе- 
кин се проведе 
шестата среща 
на Механизма за 
културен обмен 
и диалог на висо-

ко равнище между Китай и 
Европейския съюз, на коя-
то присъстваха Чън Ицин, 
член на Държавния съвет, 
и Илиана Иванова, евроко-
мисар за иновации, научни 
изследвания, култура, обра-
зование и младеж.

Чън Ицин отбеляза, че 
Китай и ЕС трябва да ре-
ализират важния консен-
сус на своите лидери, да се 
възползват изцяло от воде-
щата роля на механизма за 
диалог на високо равнище, 
да разширят значението на 
културния обмен и сътруд-
ничество, да насърчат по-на-
татъшния обмен на специа-
листи и да насърчат обме-
на и сътрудничеството в 

Културен обмен и диалог на 
високо равнище Китай – ЕС

областта на образование-
то, науката и технологиите, 
културата, медиите, спор-
та, младите хора, жените и 
други. Трябва да се наме-
рят по-практични решения 
за създаване на нов тласък 
и жизненост на развитието 
на всеобхватното стратеги-
ческо партньорство между 
Китай и ЕС.

Илиана Иванова похва-
ли положителните резулта-
ти от европейско-китайския 
хуманитарен обмен. Според 
нея тази среща е ново на-
чало за двустранното хума-
нитарно сътрудничество и 
изрази готовността на евро-
пейската страна да работи 
с Китай за насърчаване на 
нови резултати в сферата.

Казахстан и Китай ще допринесат Казахстан и Китай ще допринесат 
за изграждането на общност  за изграждането на общност  
на споделена съдбана споделена съдба

К
итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин и казахстан-
ският президент 
Касим-Жомарт 
Токаев размени-

ха поздравителни послания 
по случай началото на  Го-
дината на туризма на Ка-
захстан в Китай.

В своето писмо Си Дзин- 
пин заяви, че Китай и Ка-
захстан са добри съседи, до-
бри приятели и партньори. 
Дългата история на обмен 
между двата народа вече 
много векове е символ на  
взаимното обучение между 
цивилизациите по древния 
Път на коприната.

Културният обмен и съ-
трудничеството в област- 
та на туризма играят ва-
жна роля за засилване на 
разбирателството меж-
ду двата народа. Годината 
на туризма на Казахстан в 

Китай е възможност за за-
дълбочаване на сътрудни-
чеството, увеличаване на 
трансграничните пътува-
ния, продължаване на при-
ятелството между народи-
те и отбелязване на „злат-
ни 30 години“ в двустран-
ните връзки, с което да се 
допринесе за изграждането  
на китайско-казахстанска 

общност на споделена съдба. 
Токаев на свой ред зая-

ви, че със своята дълга ис-
тория и култура, множество 
исторически реликви, вели-
колепна природа и госто- 
приемни хора Казахстан е в 
добра позиция да се превър-
не в една от най-популярни-
те туристически дестинации 
за китайските туристи.
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新华社北京4月1日
电外交部发言人汪文
斌1日表示，针对日本福
岛核污染水排海问题，
中日双方专家于3月30
日在中国大连开展了建
设性的技术对话。

当日例行记者会上，
有记者问：日本外务省
发布消息称，围绕福岛
第一核电站“处理水”排
海问题，日中两国专家
3月30日在中国举行了
磋商。日本根据科学依
据对排放的安全性等
进行了说明。中方对此
有何回应？

汪文斌说，针对日本
福岛核污染水排海问
题，与既往多轮中日外
交部亚洲司长机制性

磋商相关联，中日双方
专家于3月30日在中国
大连开展了建设性的
技术对话。

4月1日下午，国务院总理李强在北京人民大会堂会见法国
外长塞茹尔内。

4月1日下午，国家主席习近平在北京人民大会堂同印尼当选总统普拉
博沃举行会谈。

新华社新闻 

习近平同印度尼西亚当选总统普拉博沃会谈
习近平祝贺普拉博沃当选印尼

总统，并请其转达对佐科总统的
诚挚问候和良好祝愿。习近平指
出，过去10年，我和佐科总统共同
引领两国关系全面快速发展，取
得沉甸甸的成果，雅万高铁成为
两国高质量合作的金字招牌，中
印尼关系进入共建命运共同体的
新阶段。中方从战略高度和长远
角度看待中印尼关系，愿同印尼
深化全方位战略合作，构建具有
地区和全球影响力的中印尼命运
共同体，为两国人民带来更多福
祉，为地区和世界和平、稳定、繁
荣作出积极贡献。

习近平强调，中印尼关系取得
宝贵成就，关键在于坚持战略自
主、坚持互信互助、坚持合作共
赢、坚持公平正义。中国和印尼
同为发展中大国和新兴市场国家
代表。过去，两国在争取民族独
立和国家建设事业中始终相互支
持，今后也应该精诚团结，打造
互利共赢的典范、共同发展的样
板、南南合作的先锋。双方应该
坚定走符合自身国情的发展道
路，坚定支持彼此维护主权、安
全、发展利益，在涉及彼此核心

春满八桂大地李强会见法国外长塞茹尔内

外交部：中日专家就福岛核污染水
排海问题开展技术对话

近平主席的诚挚问候，表示很高
兴将中国作为当选总统后的首访
国家。中国是具有重要影响力的
大国，和印尼始终相互尊重、平等
相待。我对习近平主席领导中国
人民取得的伟大成就非常钦佩，
愿学习借鉴中国共产党的经验，
深化治国理政交流。中国是印尼
强有力的合作伙伴。近年来，中
国企业积极深入参与印尼经济建
设，助力印尼国家发展。我完全
支持发展更加紧密的印尼同中国
关系，愿延续佐科总统的对华友
好政策，坚持独立自主，恪守印尼
政府一贯奉行的一个中国政策，
同中方坚定支持彼此核心利益，
推进两国关系更加全面和高质量
发展，落实好构建两国命运共同
体的重要共识。印尼新政府愿积
极推进两国发展战略对接，推动
经贸、脱贫等各领域合作取得更
多成果，进一步造福两国人民。
中国在国际事务中特别是巴勒斯
坦问题上始终主持公道正义，我
深表赞赏。印尼愿同中方加强国
际和地区事务协调合作，为南南
合作作出更大贡献。

王毅参加会谈。

利益和重大关切问题上相互理解
支持。中方愿同印尼保持密切交
往，交流治国理政经验，加强发
展战略对接，深入推进“两国双
园”和“区域综合经济走廊”项目，
持续深化海上合作。中方愿在减
贫脱贫领域同印尼加强合作，提
供支持。

习近平指出，当前，世界百年
变局加速演进。双方应该积极践

行和平共处五项原则，大力弘扬
团结、友谊、合作的万隆精神，推
动平等有序的世界多极化和普惠
包容的经济全球化，加强多边协
作，维护发展中国家共同利益。中
方愿同印尼方一道，维护东盟团
结和中心地位，维护开放包容的
地区架构，构建更为紧密的中国－
东盟命运共同体。

 普拉博沃转达佐科总统对习

这是融江环绕的广
西柳州市融安县长
安镇大洲村和通往
村外的桥梁。
春日里，地处祖国
南 疆 的 广 西，山
川、河流、丘陵、田
园处处呈现出生机
勃勃的景象。

李强表示，中法关系长期
走在中国同西方大国关系前
列，不仅造福两国人民，也对
世界产生深远影响。今年是
中法建交60周年，习近平主
席同马克龙总统互致贺电，
一致同意推动两国关系进一
步发展。中方愿同法方一道，
落实好两国元首重要共识，
加强各层级交往，弘扬传统
友谊，深化互利合作，增进相
互理解，坚定不移推进双边
关系，以中法关系的稳定性
促进两国更好发展，并通过
加强多边协作，为世界发展
注入更多确定性。

李强指出，中法经济有较
强的互补优势，利益契合点
多。中方始终视法方为优先
合作伙伴，愿同法方在深化
传统合作的同时，深入挖掘
绿色能源、科技创新、先进
制造、人工智能、数字经济
等领域合作潜力，更好实现

互利共赢。希望法方为中国
企业提供开放、公正、非歧视
的营商环境，同时积极推动
欧方遵循经济规律和市场规
则，通过协商妥善解决双方
关切。不合作、不发展才是最
大的风险。中法同为联合国
安理会常任理事国和负责任
大国，中方愿同法方加强多
边协作，为推动解决国际热
点问题、完善全球治理作出
积极贡献。

塞茹尔内表示，法中关系
对两国和世界都具有重要影
响。法方坚持独立自主，反
对阵营对抗、“脱钩断链”，坚
定奉行一个中国政策，愿同
中方一道，以庆祝法中建交
60周年为契机，落实两国元
首共识，深化经贸、环保、人
工智能、人文等领域交流合
作，携手应对全球性挑战，推
动法中全面战略伙伴关系进
一步深入发展。
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Китайският министър на търговията увери 
глобалния бизнес, че страната ще разшири 
отварянето си и притока на инвестиции

итайският министър на 
търговията Уан Уънтао 
се срещна с главни из-
пълнителни директори 
на глобални корпорации, 
включително ръководи-

телите на „Епъл“ (Apple) Тим Кук, 
на „Куалком“ (Qualcomm) Кристи-
ано Амон и на „Виза“ (Visa) Райън 
Макинърни, подчертавайки пред 
ангажимента на Пекин да разши-
ри отварянето си на високо ниво в 
опит да стимулира притока на чуж-
дестранни инвестиции и да предос-
тавят повече възможности за разви-
тие на глобалния бизнес в страната.

Представители на световния биз-
нес са в Пекин за участие в годиш-
ното издание на Китайския форум 
за развитие, организиран от Центъ-
ра за изследване на развитието към 
Държавния съвет. По време на не-
го ще бъдат обсъдени важни теми, 
свързани с икономическото разви-
тие на Китай, Азия и света. 

Настоящият форум се провежда 
на фона на скептицизма на Запад за 
състоянието и перспективите пред 
китайската икономика, усилван от 
все по-сложната глобална икономи-
ческа и геополитическа ситуация. 
Честите визити на високопоставе-
ни представители на световни кор-
порации през последните месеци в 
Китай обаче отразяват тяхната уве-
реност във възможностите и дове-
рието в инвестиционните перспек-
тиви на страната.   

По време на срещата на Уан Уън-
тао с Кристиано Амон в събота, два-
мата обмениха мнения относно тър-
говско-икономическите отношения 
между Пекин и Вашингтон и разви-
тието на „Куалком“ в Китай, според 
информация на уебсайта на Минис-
терството на търговията. 

Според нея Уан е подчертал, че 
китайското правителство е ангажи-
рано с по-нататъшни мерки за по-
добряване на бизнес средата и об-
служване на инвестициите и опера-
циите на чуждестранните компании.

тазгодишната сесия на 
Азиатския форум „Бо-
ао“ участваха близо 2000 
представители от 60 дър-
жави и региони по све-
та. Срещата се фокусира 

върху темата „Азия и светът: Об-
щи предизвикателства и отговор-
ности“ и отправи призив за обеди-
нение и сътрудничество в насърча-
ване на глобалния растеж. 

Директорът на Института за из-
следване на Китай и съвременна 
Азия към Руската академия на на-
уките Кирил Бабаев сподели в ин-
тервю за Китайската медийна гру-
па, че в условията на нарастващите 
глобални предизвикателства, Азия, 

особено Китай, ще се превърне в 
гръбнак на устойчивото развитие 
на световната икономика. „Бъде-
щето на икономическия растеж и 
технологичния прогрес на Китай е 
светло“, каза той. Такава увереност 
се основава на огромния пазар, по-
литиката за отваряне на високо ни-
во към света, висококачествената 
индустриална система, добре ква-
лифицираните специалисти и по-
литиките за иновации, както и по-
тенциалите и устойчивостта на ки-
тайската икономика.

Участниците във форума високо 
оцениха стремежа на Китай към 
развитието на нови качествени про-
изводителни сили. Данните сочат, 

развитие в Китай и ще продължи 
да увеличава инвестициите във ве-
ригата за доставки, научноизследо-
вателската и развойната дейност и 
продажбите в страната“, е подчер-
тал Кук.

„Ако чуждестранните предпри-
ятия пропуснат възможностите на 
огромния китайски пазар, като не 
създадат бизнес или не увеличат ин-
вестициите, те ще съжаляват рано 
или късно“, коментира пред изда-
нието Global Times Уей Дзиенгуо, 
бивш китайски заместник-минис-
тър на търговията и настояща за-
местник-директор на Китайския 
център за международен икономи-
чески обмен. „Китай има забеле-
жителни предимства в привлича-
нето на чуждестранни инвестиции, 
най-завършените индустриални ве-
риги в света и следователно про-
изводствените разходи са ниски“, 
добавя той.

„Китай е една от страните, чиято 
политическа и икономическа сре-
да е стабилна и чиято икономика е 
устойчива. В резултат на това мал-
ко страни биха могли да осигурят 
по-голям пазар от Китай“, смята 
и каза Ли Юн от Китайската асо-
циация за международна търговия.

За да придвижи отварянето на 
високо ниво и активизира усилията 
за привличане и използване на чуж-
дестранни инвестиции, на 19 март 
правителството представи план за 
действие от 24 мерки, насочени към 
разширяване на достъпа до пазара, 
повишаване привлекателността за 
чуждестранни инвестиции, равни 
условия, улесняване на потока от 
иновационни фактори и по-добро 
привеждане в съответствие на на-
ционалните икономически и тър-
говски правила с международните.

„В процеса на реализация на 
стратегията „Инвестирай в Китай“, 
страната ще ускори институционал-
ното отваряне и реформи, за да се 
запази като популярна дестинация 
за чуждестранни капитали“, посоч-
ва Уей Дзиенгуо, отбелязвайки, че 
се очакват повече мерки и полити-
ки в това отношение, като планът 
за действие дава добър пример.

Чуждестранният бизнес остава 
като цяло оптимистично настроен 
по отношение на перспективите на 
китайския пазар. През 2023 г. бро-
ят на новосъздадените компании с 
чужди капитали достигна 53 766, 
което е с 39,7% повече на годишна 
база, показват официални данни.

Напоследък редица предприя-
тия, включително от САЩ, актив-
но инвестират в Китай. Например, 
„Епъл“ отвори нов магазин в цен-
търа на Шанхай и също така обяви 
планове за откриване на нов център 
за научноизследователска и развой-
на дейност в Шънджън и надграж-
дане на съществуващия в Шанхай, 
за да поддържа производството на 
продукти, отговарящи на пазарно-
то търсене.

„Наистина някои западни компа-
нии бяха принудени да се оттеглят 
от китайския пазар поради полити-
чески натиск, оказван от САЩ, но 
в крайна сметка това ще се окаже 
неразумно“, казва Ли Юн, отбеляз-
вайки, че печалбите им ще намалеят  
без огромния пазар.

„Китай ускорява развитието на 
водени от иновации нови качестве-
ни производствени сили и има ши-
роки перспективи във високотехно-
логични области като изкуствен ин-
телект и облачни изчисления, кое-
то означава големи възможности 
за компании от цял свят, включи-
телно „Куалком“, се цитират в ин-
формацията думите на търговския 
министър.

Високотехнологичната индустрия 
изисква тясно сътрудничество меж-
ду всички страни и „Куалком“ очак-
ва правителствата на САЩ и Китай 
да създадат стабилна, предвидима и 
стабилна бизнес среда за компании 
от двете страни, е посочил Кристи-
ано Амон, отбелязвайки, че „Куал-
ком“ ще продължи да осъществява 
сътрудничество за иновации с свои-
те китайски партньори.

Ден по-рано – в петък – Уан Уън-
тао имаше среща с главният изпъл-
нителен директор на „Епъл“ Тим 
Кук, който го е уверил, че Китай 
е важен пазар и ключов партньор 
по веригата за доставки за амери-
канската компания поради своите 
богати ресурси за таланти и силна 
жизненост на иновациите. „Епъл“ 
остава ангажирана с дългосрочното 

Азиатският форум „Боао“  Азиатският форум „Боао“  
отправи призив за обединение  отправи призив за обединение  
и сътрудничество и сътрудничество 

че инвестициите на Китай във ви-
сокотехнологични сектори поддър-
жат двуцифрен ръст в продълже-
ние на години, затова и износът на 
електрически превозни средства, 
литиеви батерии и фотоволтаични 
продукти нараства с бързи темпове.

За постигане на общия прос-
перитет е необходимо отваряне-
то на пазарите. Китай продължа-
ва да оптимизира политиките си 

за привличане на чужди инвести-
ции, да съкращава негативния спи-
сък за достъп на чуждия капитал и 
да премахва ограниченията в про-
изводствения сектор.

Устойчивият икономически рас-
теж на Китай със сигурност ще про-
дължава да предостави нови въз-
можности за глобалния бизнес и ще 
допринася за поддържане стабил-
ността на световната икономика.

В

К
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М
инистърът на 
финансите на 
САЩ Джанет 
Йелън е изтък-
нат икономист 
и винаги е би-

ла известна със своята раз-
умност и прагматизъм. Въ-
преки това, по време на по-
сещение в завод за фото-
волтаични клетки в щата 
Джорджия, тя заяви, че в 
секторите, свързани в но-
вите енергийни източници 
в Китай, съществува про-
блем със „свръхкапаците-
та“, което води до изкривя-
ване на световните цени и 
модели на глобалното про-
изводство и е в ущърб на 
интересите на САЩ. 

Нейните забележки вед-
нага срещнаха критиките 
на американските комента-
тори в интернет простран-
ството: „Когато САЩ са на 
изгодна за тях позиция, те 

говорят за свободен пазар, 
а като нямат предимства, 
се занимават с протекцио-
низъм“. Острите комента-
ри на американците разо-
бличиха лицемерния „дво-
ен стандарт“ на САЩ.

Зеленото развитие е 
присъщо изискване на мо-
дернизацията в китайски 
стил. Сред големите све-
товни икономики Китай е 
първата, която си поставя 
цели за „въглероден пик“ и 
„въглеродна неутралност“. 

През 2023 г. износът на 
китайските електромоби-
ли, литиево-йонни батерии 
и слънчеви батерии се е 
увеличил с близо 30% на 
годишна база, достигай-
ки стойност от 1,06 трили-
она юана. Това не само де-
монстрира икономическата 
жизненост на страната, но 
също помага на много дру-
ги държави да осъществят 

екологична трансформа-
ция. Всичко това е голям 
принос в борбата срещу 
глобалното изменение на 
климата.

В очите на някои аме-
рикански политици обаче 
развитието на Китай за-
страшава техните интере-
си. Вместо да мислят как 
да подобрят технологиите 
и конкурентоспособността 
на своите индустрии, те не 
пестят усилия да дискреди-
тират Китай с опит да ли-
шат китайския народ от за-
конното му право на раз-
витие.

Британският вестник 
„Файненшъл таймс“ смя-
та, че с абсурдното си из-
казване Джанет Йелън ис-
ка да покаже твърда пози-
ция спрямо Китай с цел 
да спечели подкрепата на 
местните индустрии и да 
набере повече гласове за 

настоящия американски 
президент, пред когото 
стоят избори по-късно та-
зи година. 

Освен това тя възнаме-
рява да окаже натиск вър-
ху китайската страна по от-
ношение на индустриални-
те и търговските политики, 
така че да се подготви поч-
вата за новия кръг протек-
ционистични политики на 
Вашингтон.

Надяваме се, че амери-
канските политици ще се 
откажат от играта с нулева 
сума, признавайки, че успе-
хите както на САЩ, така и 
на Китай могат да предос-
тавят общи възможности. 

Съединените щати оп-
ределено трябва да спазват 
пазарните правила и зако-
номерности. Това е правил-
ният начин за засилване на 
конкурентоспособността на 
американските индустрии.

Съединените щати трябва да спазват 
пазарните закони и правила

Джанет ЙЕЛЪН,
министър на 
финансите на 
САЩ, по време на 
посещение в завод 
за фотоволтаични 
клетки в щата 
Джорджия заяви, 
че в секторите, 
свързани в 
новите енергийни 
източници в 
Китай, съществува 
проблем със 
„свръхкапацитета“

В
сички въпроси 
бяха поставени 
на масата на раз-
говора между топ 
дипломатите на 
Китай и Австра-

лия – от въпроса за панди-
те Уануан и Фуни до тър-
говските мита и тарифите. 
Така агенция „Асошией-
тед прес“ коментира сед-
мия кръг от дипломатиче-
ския и стратегически диа-
лог между Пекин и Канбе-
ра. Това в известна степен 
доказва продължаващото 
подобряване на отношения-
та между двете страни. Ви-
зитата на първия дипломат 

на Китай Уан И в Австра-
лия през изтеклия месец 
март ще даде още тласък на 
развитието им, коментира 
Радио Китай за чужбина. 

Отношенията меж-
ду Китай и Австралия са 
претърпели много обрати 
през изминалите 10 години 
от установяването на все-
обхватното стратегическо 
партньорство между тях. 
Това бе резултат на по-
грешната политика на би-
вшето австралийско пра-
вителство, което действа-
ше сляпо като авангард в 
атаките на Вашингтон сре-
щу Пекин.

Търговско-икономиче-
ските връзки са основна-
та движеща сила в отноше- 
нията между двете държави 
като цяло. Китай е най-го-
лемият търговски партньор 
на Австралия в продълже-
ние на 15 последователни 
години. 

Усилията на Китай към 
модернизацията в китайски 
стил предоставят възмож-
ности за всички страни в 
света, включително Ав-
стралия. Данните на Ми-
нистерството на търговия-
та на Китай показват, че 
реалните австралийски ин-
вестиции в страната са се 

увеличили със 186,1% през 
януари 2024 г. спрямо съ-
щия месец на миналата го-
дина. Това показва увере-
ността на австралийската 
бизнес общност в бъдещо-
то развитие на Китай. Ки-
тайската страна подчерта-
ва, че Китай и Австралия 
трябва да работят за стабил-
ното развитие на двустран-
ните отношения в дълго-
срочен план. Това е в общ 
интерес на двата народа и 
е общо очакване на дър-
жавите в региона, изтъква 
Радио Китай за чужбина.

Отношенията между Китай и Австралия  
не трябва да се връщат назад

О
т 24 до 29 март 
президентът на 
Науру Ранибок 
Адеан направи 
официално посе-
щение в Китай. 

Това е първата официална 
визита на президента на ос-
тровната страна от възста-
новяването на дипломати-
ческите отношения между 
Китай и Науру през януа-
ри тази година.

В разговора си с пре-
зидента Адеан китайският  
председател Си Дзинпин 
посочи, че няма значение 
кога едно приятелство за-
почва, а как то се развива 
в бъдещето. 

„В международното съ-
трудничество няма разли-
ка между големи и мал-
ки страни, важни са искре-
ността и резултатите“, доба-
вя още китайският лидер.

Ранибок Адеан на свой 
ред заяви, че Науру отда-
ва голяма значение на ки-
тайския принцип за равен-
ство между големи и мал-
ки държави. Той добави, 
че решението за възстано-
вяването на дипломати-
ческите отношения „стои  
от правилната страна на 
историята и е важен кра-
йъгълен камък за бъде-
щото развитие на между-
народното партньорство  

между двете държави“.
По време на посещение-

то президентът Адеан също 
така подписа документ за 
присъединяването на На-
уру като страна – участник 
в инициативата „Един по-
яс, един път“. Това ще раз-
шири практическото съ-
трудничество в търговия-
та и инвестициите, изграж-
дането на инфраструктура, 
селското стопанство, науч-
ното развитие на минерали-
те, опазването на околната 
среда и други области. Ос-
вен това инициативата ще 
подкрепи независимото и 
устойчиво развитие на стра-
ната и ще даде нов импулс 

за развитие на двустранни-
те отношения между Ки-
тай и Науру. Анализатори-
те посочват, че съвместното 
изграждане на „Един пояс, 
един път“ е подобрило ико-
номическото ниво и бла-
госъстоянието на хората в 
много страни от Тихооке-
анския регион.

Посещението на прези-
дента Ранибок Адеан в Ки-
тай ще насърчи мира и раз-
витието на държавите в ре-
гиона на Тихия океан, ще 
насърчи сътрудничество-
то Юг – Юг и ще защити 
и разшири правата и инте-
ресите на развиващите се 
страни като цяло.

Президентът на Науру подписа споразумение  
за присъединяване към „Един пояс, един път“

Ранибок Адеан, 
президентът на 
Науру, заяви, че 
решението за 
възстановяването на 
дипломатическите 
отношения „стои от 
правилната страна 
на историята 

КОМЕНТАРИ

Първият дипломат  
на Китай Уан И  
посети Австралия 
по покана на 
австралийския си 
колега Пени Уон за 
седмия кръг  
на дипломатическия  
диалог 
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Гигантският китайски телескоп 
осигурява почти 900 часа  
за наблюдение на чуждестранни 
изследователи

К
итайският сфе-
ричен радиоте-
лескоп с пет-
с т о т ин ме -
тра апертура 
(FAST), най-го-

лемият в света едночинен 
и най-чувствителен ради-
отелескоп, получи заявле-
ния от 15 чужди държави 
и одобри общо близо 900 
часа на достъп за наблю-
дение на чуждестранни из-
следователски екипи от 31 
март 2021 г.

Според Сун Чун – инже- 
нер, отговарящ за измерва-
нето и контрола на FAST, 
между 15-те държави са и 
Германия, Италия и Фран-
ция, а приложенията включ-
ват главно наблюдения на 
бързи радиоизбухвания, на-
блюдения на пулсари и из-
следвания на неутрален во-
дород.

След като е получил 
докторска степен по пул-
сарна астрофизика в Уни-
верситета на Манчестър, 

британският астроном Ралф 
Ийтоу работи като пулса-
рен астроном в Национал-
ните астрономически об-
серватории на Китайската 
академия на науките.

Ийтоу каза, че отваряне-
то на FAST към света оз-
начава, че сега астрономи-
те имат възможността да 
извършват експерименти, 
които преди не са били въз-
можни поради недостатъч-
на чувствителност на те-
лескопа.

Дзян Пън, главен инже- 
нер на FAST, каза, че за да 
запази водещата позиция на 
телескопа в света, екипът 
му ще положи всички уси-
лия, за да гарантира стабил-
ността и ефективността му.

Понастоящем годишно-
то време за наблюдение на 
телескопа е около 5300 часа 

и играе важна роля в непре-
къснатия поток на научни 
наблюдения.

Разположен в дълбока 
и кръгла карстова падина 
в югозападната китайска 
провинция Гуейджоу, FAST 
официално отвори врати за 
международни учени на 31 
март 2021 г. 

НАУКА

Първият в Китай 
дълбокоземен сондаж за 
изследователски цели, 
проектиран да бъде с 
дълбочина повече от 10 000 
метра, наскоро успешно 
достигна ключово ниво от 
9950 метра. Сондажът се 
намира във вътрешността 
на пустинята Такламакан 
в Таримския басейн в 
северозападния китайски 
Синдзян-уйгурски 
автономен регион. Като 
основна цел на проекта е 
поставено достигането на 
дълбочина от 11 100 метра.

Дълбокоземен сондаж предоставя нова основа 
за изследванията на структурата на Земята

Д
ейностите по сондажа 
започнаха на 30 май 
миналата година. Кла-
денецът „Шънди Taкъ-1“ 
(„Шънди“ на български 
може да бъде буквално 

преведено като „дълбокоземен“) 
ще служи като основа за нови тех-
нологически и изследователски на-
чинания, предоставяйки безпреце-
дентна възможност за изследване 
на области от Земята дълбоко под 
повърхността на планетата. С уве-
личаване на дълбочината на сон-
дажа се увеличава и времето, не-
обходимо за продължаване на на-
предъка по проекта. Последните 
1000 метра от пробивните дейнос-
ти отнеха на екипа повече от 50 
дни поради повишените темпера-
тури и налягане в дълбоките слое-
ве. Непредвидими усложнения по-
ради честите промени в подземните 
скални образувания и множество-
то щети върху оборудването също 
са препятствия, пред които работ-
ниците се изправят в своя устрем 
към достигане на заветната дълбо-
чина от 10 хиляди метра.

„Напредъкът ни вече е изключи-
телно бавен и трябва да сме мно-
го внимателни в своите действия. 

Може да се каже, че в момента 
пресичаме река със затворени очи, 
като бавно напипваме подводните 
камъни с крак, преди да вземем 
следващата стъпка. Всяко действие 
е обвито в несигурност и е пълно с 
рискове“, коментира Уан Чуншън, 
главен технически експерт на мест-
ното звено на PetroChina, най-го-
лемият производител на петрол и 
газ в Китай. „На този момент от 
проекта полагаме засилени усилия 
за събиране на геоложки данни за 
подземни скални образувания, като 
анализираме и оценяваме ситуаци-
ята на всеки метър, като в същото 
време оптимизираме параметрите 
на сондажите. Стабилността остава 
нашият основен фокус към момен-
та и определено няма да предприе-
маме излишни прибързани дейст-
вия“, пояснява още Уан.

След преодоляване на границата 
от 9900 метра сложността на систе-
мата за пластово налягане се увели-
чава значително. В допълнение, съ-
ществуващите технологични огра-
ничения възпрепятстват прецизни-
те прогнози за налягането в плас-
та и скалната механика, поставяй-
ки повече предизвикателства пред 
по-нататъшното сондиране.

„Във всеки един момент бихме 
могли да се сблъскаме с изклю-
чително високо налягане, придру-
жено от интензивни вибрации на 

сондажното оборудване. Техноло-
гичните ни инструменти, които 
използваме, са на ръба на свои-
те възможности, което изключи-
телно много затруднява управле-
нието на спецификите на сондаж-
ния процес. Ние, разбира се, сле-
дим внимателно всеки параметър 
на процеса и сме готови бързо да 
се приспособим към всякакви про-
мени, но нашите възможности за 
предварително планиране с точ-
ност към детайлите е много огра-
ничена. Все пак всички необходи-
ми мерки за безопасното достига-
не на сондажа до дълбочина от 10 
000 метра се взимат с изключител-
на сериозност и ние продължава-
ме уверено своята работа“, добавя 
Уан Чуншън.

Таримският басейн е една от 
най-трудните зони за изследване по-
ради суровата земна среда и слож-
ните подземни условия. Структура-
та на подземните петролни и газо-
ви ресурси е като своеобразен сан-
двич, като в средата се намира съ-
ответното находище от природен 
газ или петрол, което е заключе-
но между две поддържащи скали 
– входна и изходна скала. „Шън-
ди Taкъ-1“ от 1 февруари успешно 
достигна така наречената „входна 
скала“ и започна да навлиза в зо-
ната на залежите.

Всяка допълнителна стъпка към 

момента означава, че могат да се 
появят все повече потенциални изо-
билни находища, позволявайки бъ-
дещо производство и проучване. В 
същото време обаче това предос-
тавя и по-големи предизвикател-
ства пред екипа. Входната скала 
може да се каже, че е със сравни-
телно еднаква структура и е мно-
го по-лесно да се предвиди какво 
очаква сондажните процеси. С на-
влизане в зоната на залежите от 
полезни изкопаеми, структурата на 
обстановката е не само различна, 
но и много променлива, което носи 
по-голям риск, изисква по-голяма 
прецизност и упражнява по-голям 
натиск върху сондажното оборуд-
ване от всички страни, причиня-
вайки повече износване и разкъс-
ване. Инженерите прекараха пет 
месеца в сондиране от повърхност-
та до около 8000 метра дълбочина, 
но им бяха необходими допълни-
телни три месеца и половина, за да 
достигнат границата от 10 000 ме-
тра. С увеличаването на дълбочи-
ната на пробиване се увеличава и 
сложността на процеса.

„Когато пробиваме сравнител-
но плитките скали по-близо до по-
върхността, нашето свредло може 
да напредне дори до около 500 или 
600 метра на ден. Когато свредлото 
достигне дълбочина от 9000 метра, 
където се намираме сега, то може 
да напредва само около 10 метра 
на ден“, пояснява Джан Джъ, за-
местник-управител на проекта. За-
това е много важна технологията, 
използвана за производството на 
сондажните свредла. „Използва-
хме 27 свредла при пробиването 
на този кладенец. След достигане 
на дълбочина от 8000 метра, 14-те 
свредла, които използвахме, са ди-
амантени свредла изцяло местно 
китайско производство. Чрез про-
биването на 10 000-метровия сон-
даж ние доказахме, че китайското 
оборудване е напълно способно да 
отговаря на нуждите на дълбоко-
земните сондажни процеси в стра-
ната“, коментира Лю Сяоган, ди-
ректор на проекта.
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Китайският икономически ръст стимулира 
оптимизъм в света

А
нгажиментът на 
Китай да подкре-
пя и развива но-
ви висококачест-
вени производи-
телни сили ще 

насърчава още повече ви-
сококачественото развитие 
на икономическите дейнос-
ти. На фона на нарастваща-
та несигурност в глобална-
та икономика, именно те-
зи усилия на страната ще 
предоставят на местните, 
а и на чуждестранните ин-
веститори, огромни пазар-
ни възможности и стабил-
ни перспективи за развитие. 
Това заявиха висши държав-
ни служители и бизнес ли-
дери на 23 март по време 
на Форума за китайско раз-
витие, който се проведе в 
китайската столица Пекин. 

Форумът беше висока 
платформа за дискусии, коя-
то се фокусира върху въз-
можностите, които пре-
доставя на глобалния биз-
нес устойчивото развитие 
на страната. Само няколко 
седмици преди това втора-
та икономика в света офи-
циално представи и своя-
та цел за 5-процентов ико-
номически ръст за тази го-
дина, което от своя страна 
ще бъде като водеща насо-
ка за всички икономически 
и бизнес дейности в страна-
та за 2024 г.

Китайската икономика 
започна годината с добър 
позитивен импулс, подкре-
пена от ефективна макро-
икономическа политика. 
Със стабилен производствен 
ръст, устойчиво възстановя-
ване на търсенето и други 
позитивни фактори страна-
та е уверена и способна да 
постигне своята основна цел 

за социално икономическо 
развитие. Това заяви Джън 
Шандзие, шеф на Държав-
ната комисия за развитие 
и реформа. По-специално, 
активното култивиране на 
нови висококачествени про-
изводителни сили в Китай 
не само насърчава собстве-
ния икономически растеж 
на Китай, но и инжектира 
необходимия импулс в гло-
балното икономическо въз-
становяване и разширяване, 
добави Джън. 

Новите висококачестве-
ни производителни сили оз-
начават промяна на пара-
дигмата в производител-
ността, главно задвижвана 
от революционни техноло-
гични пробиви, иноватив-
но разпределение на фак-
торите на производство 
и дълбока индустриална 

трансформация и модер-
низация. Китай увелича-
ва усилията си за култиви-
ране на нововъзникващи-
те индустрии, насърчаване 
на дълбоката интеграция на 
цифровите технологии с ре-
алната икономика и сбли-
жаването на напредналото 
производство с модерните 
услуги и създаване на нови 
двигатели на растеж в сек-
тори като биопроизводство-
то, търговското аерокосми-
ческо пространство, нови-
те материали и т.нар. „ико-
номика на ниската надмор-
ска височина“ (фокусираща 
се върху продукти и услуги 
за граждански полети и ло-
гистика в рамките на 1000 
метра над земята), комен-
тира още Джън. 

Лин Хай, президент  
на отдела за Азиатско-ти- 

хоокеанския регион, Евро-
па, Близкия изток и Аф-
рика на Mastercard, заяви, 
че Китай разполага с из-
ключително силни основи 
за развитие. В това число 
се включват изобретател-
ността и креативността на 
китайския народ, както и 
ангажимента на правител-
ството за реформи и отва-
ряне. Освен това непрекъс-
натите усилия на Китай за 
стимулиране на иновации-
те и технологичното разви-
тие са от ключово значение 
за разгръщането на потен-
циала му за растеж, доба-
вя още той.

Кристалина Георгиева, 
управляващ директор на 
Международния валутен 
фонд, заяви, че Китай е в 
челните редици на разви-
ващите се икономики по 

ИКОНОМИКА

В Шанхай бяха подписани 21 договора по проекти В Шанхай бяха подписани 21 договора по проекти 
за индустриални вериги за 52,4 млрд. юана за индустриални вериги за 52,4 млрд. юана 

П
риключи Шанхайската глобална конфе-
ренция за насърчаване на инвестициите 
през 2024 г., като по време на събитието 
бяха договорирани 21 ключови проекта 
за индустриални вериги на обща стой-
ност 52,4 милиарда юана (7,4 милиарда 

щатски долара).
Тези проекти, въведени в Шанхай, включват не 

само трите водещи индустрии на интегрални схе-
ми, биомедицина и изкуствен интелект, но също и 
сектори като нова енергия и оборудване за съхра-
нение на енергия и гражданска авиация.

На Шанхайската глобална конференция за насър-
чаване на инвестициите през 2024 г. бяха уговорени 
възможностите за инвестиции в 10 ключови проек-
та за индустриални вериги, включително широко-
мащабни модели, хуманоидни роботи, метавселе-
на, големи круизни кораби, комерсиална космиче-
ска техника, нови материали и водородна енергия.

На конференцията беше представен и пакет от 
политики, който включва намаляване на разходи-
те за предприятията със 100 милиарда юана, доба-
вяне на 2 трилиона юана инвестиции и финансови 

кредити и създаване на индустриални инвестицион-
ни фондове за 100 милиарда юана. 

Шанхай е важен прозорец, през който светът на-
блюдава Китай. През 2023 г. реалните преки чуж-
дестранни инвестиции в града достигнаха рекорд 
от над 24 милиарда щатски долара.

отношение на степента на 
разработка на технологиите 
за изкуствен интелект, ка-
то добре развитата цифро-
ва инфраструктура. Това ще 
осигури и добра основа за 
бъдещо развитие на стра-
ната в тази насока. „Съз-
даването на стабилна регу-
латорна рамка за изкустве-
ния интелект и укрепването 
на икономическите връзки 
с други страни с успехи в 
сектора на технологиите и 
иновациите ще помогне на 
Китай да извоюва водещо 
място в сферата“, заяви Ге-
оргиева. Тя коментира още, 
че в средносрочен план Ки-
тай ще продължи да е с ос-
новен принос за глобалния 
икономически растеж.

Китайският финансов 
министър Лан Фоан заяви, 
че чрез подобряване и оп-
тимизиране на фискалните 
политики Китай ще стиму-
лира надграждането на ин-
дустрията, ще насърчи рас-
тежа на нововъзникващи-
те сектори и ще култиви-
ра секторите на бъдещето. 
Чрез възприемането на спе-
цифичен за региона подход 
за изграждане на нови ви-
сококачествени производи-
телни сили правителството 
има за цел да оформи но-
ви двигатели и предимства 
за устойчив икономически 
растеж.

Дзин Личюн, президент 
и председател на Азиатската 
банка за инфраструктурни 
инвестиции, заяви, че раз-
витието на нови високока-
чествени производителни 
сили може да се възползва 
от проактивните фискални 
политики, въпреки че пре-
ките субсидии може да не 
дадат най-ефективните ре-
зултати. Той изтъкна, че е от 
съществено значение да се 
избягват фискалните поли-
тики, които задушават мо-
тивацията за производство 
и иновации и създаването 
на богатство.

Радж Субраманиам, пре-
зидент на базирания в САЩ 
доставчик на експресни ку-
риерски услуги FedEx, зая-
ви, че растежът на компа-
нията е силно овластен от 
дългосрочния ангажимент 
за инвестиции и растеж на 
китайската икономика ка-
то цяло. През последните 40 
години Китай се превърна 
в дом на една от най-голе-
мите операции на FedEx в 
света. „Ние вярваме, че от-
ворените пазари и сътруд-
ничеството са от решаващо 
значение за разширяване на 
растежа и просперитета за 
всички. Ние се ангажира-
ме да проучим нови въз-
можности в Китай и да из-
ползваме нашите цифрови 
иновации, за да изградим 
най-гъвкавата, ефективна и 
интелигентна мрежа в све-
та“, добави той.
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население от 41,5  
милиона души, 
Фудзиен се на-
режда на 15-о мя- 
сто сред най-на-
селените китай- 

ски провинции. Население-
то е основно с ханска иден-
тичност (98%), но Фудзиен е 
с голямо културно и линг-
вистично многообразие на 
Китай като най-често сре-
щани са диалектите на ет-
носа мин, следвани от ет-
носа хакка.

Релефът на провинцията 
е предимно планински и 
в миналото са го описва-
ли като „осем части пла-
нини, една част води, една 
част обработваема земя“. 
Северозападният район е 

С

Фудзиен е китайска провинция, която се 
намира югоизточния бряг на страната. Тя 
граничи с Джъдзян на север, Дзянси на запад, 
Гуандун на юг и Тайванския проток на изток. 
Столицата на провинцията е град Фуджоу, 
а най-населеният град е Цюенджоу. Други 
големи градове са Сямън и Джанджоу. Името 
на провинцията Фудзиен (福建) произлиза 
от съчетанието на имената на градовете 
Фуджоу (福州)  и близкия до него  
Дзиенджоу (建州), днес Нанпин (南平).

Фудзиен е една  
от най-богатите  

провинции в Китай 
с много индустрии, обхва-
щащи производство на чай, 
облекло и спортни стоки с 
производители като Anta, 
361 Degrees, Xtep, Peak Sport 
Products и Septwolves. Фуд-
зиен е една от първите 

провинции в Китай, упъл-
номощени от централно-
то правителство да прие-
ма чуждестранни инвести-
ции, затова и много чуждес-
транни фирми развиват дей-
ност там. Такива са напри-
мер: Boeing, Dell, GE, Kodak, 
Nokia, Siemens, Swire, TDK и 
Panasonic. В град Сямън е 
създадена една от първите 

специални икономически 
зони в Китай.

През 2022 г. БВП на про-
винцията достига 790 мили-
арда щатски долара, като 
това я поставя на четвърто 
място в източния китайски 
регион и на осмо в страната, 
като по паритет на покупа-
телната способност провин-
цията е втората най-богата 

Фудзиен – една от най-богатите провинции Фудзиен – една от най-богатите провинции 
с голямо културно многообразиес голямо културно многообразие

с висока надморска висо-
чина, където планините 
У’и формират естествена-
та граница между Фудзи-
ен и Дзянсу. Там се нами-
ра най-гористият админи-
стративен район на Китай 
с 62,96% гори през 2009 г. 
Най-високата точка е връх 
Хуанган с височина 2157 м. 
Бреговата линия на Фудзи-
ен е накъдрена с много за-
ливи и острови.

Климатът във Фудзиен
е субтропичен с мека зима. 
През януари бреговите ра-
йони се радват на темпера-
тури от 7 – 10° C, а по висо-
ките райони 6 – 8° C. През 
лятото температурите са ви-
соки с опасност от тайфу-
ни, идващи от Тихия океан.

Град СямънГрад Сямън

Чаените градини АнсиЧаените градини Анси
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след Дзянсу. Фудзиен е дом 
и на над 13 големи иконо-
мически зони.

Обработваемите земи 
тук са хълмисти и 

земеделието е оскъдно. 
Оризът е основната земе-
делска култура, допълвана 
от сладки картофи, пшени-
ца и ечемик. Доходоносни-
те култури включват захар-
на тръстика и рапица. Фуд-
зиен е водеща в производ-
ството на екзотичния плод 
лонган, а също така е ос-
новен производител на ли-
чи и чай. Морските дарове 
са друг важен продукт, ка-
то производството на миди 
е особено застъпено.

Фуджоу 
е най-големият град и сто-
лица на провинцията, как-
то и несъмнено полити-
ческият, икономически и 
културен център на про-
винцията. Градът и голям 

приканваща чуждестранни 
инвестиции. 

Богатото културно 
многообразие на 

провинцията 
се дължи до голяма сте-
пен на планинския релеф 
и вълните на миграция към 
Централен Китай, както и 
асимилацията на множе-
ство външни етнически 
групи, като например мор-
ските търговци в минало-
то. Затова Фудзиен е една 
от най-многообразните мес-
та от гледна точка на език 
и култура. Местните диа- 
лекти може да станат нераз-
бираеми само в рамките на  

хартиена, печатарска и 
текстилна промишленост. 
През 1984 г. е определен за 
един от „отворените“ гра-
дове на Китай в новата по-
литика на отворени врати, 

индустриален център и 
морско пристанище на ре-
ка Мин. Фуджоу е център 
за търговско банкиране, ди-
зайнерски марки и дърво-
обработваща, инженерна, 

водата заради ансамбъла от 
скали и червени тухлени къ-
щи в колониален стил, сгу-
шени между зелените коро-
ни на дърветата. 

Заслужа да видите също 
храма Южен Путуо в Сямън, 
храма Гуанхуа в Путиан,  
който е построен в предпо-
следната година на динас-
тията Южен Чън, и храма 
Кяюен в Цюенджоу, който 
е най-големият в провин- 
цията. В столицата на Фу-
джоу се намира и храмът 
Йонгкуан – будистки храм, 
построен по време на ди-
настията Тан.

кулинарни традиции. 
Съставлява се от оби-

чаи от различни региони, 
включващи фуджоуска и 
миннанска кухня. Най-из-
тънченото ястие, с което 
се хвали районът, е Фотяо-
цян (буквално „Буда прес-
кача оградата“), сложно яс-
тие с много съставки, кои-
то включват перка от аку-
ла, морска краставица, ох-
люв и вино от Шаосин (вид 
китайска алкохолна напит-
ка, използвана за готвене в 
китайската кухня).

Много видове качествен 
чай произлизат от Фудзиен, 
като Улун, У’и Йенча, Лап-
санг соучон и жасминов чай 

Кварталът Таидзин в град ФуджоуКварталът Таидзин в град Фуджоу

10 км, а регионалните оби-
чаи и етнически състав мо-
же да се различават напъл-
но в рамките на същото 
разстояние. Това личи и от 
популярния израз „ако пъ-
туваш във Фудзиен 5 км и 
езикът се променя, ако пъ-
туваш 50 км и обичаите се 
променят“.

Пример за културните 
различия на региона са и 
многообразните форми на 
китайска опера тук. Мин-
ската опера е известна във 
Фуджоу, Гаодзиси – в Дзинд-
зян и Цюенджоу, Сияндзю 
в Джанджоу и т. н.

В кулинарните традиции 
на Фудзиен 

преобладава морската хра-
на и те се смятат за едни 
от осемте велики китайски 

от Фуджоу. И наистина тех-
никите за правене на три от 
най-известните видове чай в 
света – улун, бял чай и че-
рен чай, са създадени в та-
зи провинция.

Фуджиан е дом на 
няколко туристически 

атракции, 
включително четири обек-
та на ЮНЕСКО за световно 
наследство, един от най-ви-
соките в Китай.

Фудзиен толоу – ки-
тайски селски жилища, уни- 
кални за етноса хакка в юго- 
западната част на провинци-
ята. Тези 46 сгради са вклю-
чени от ЮНЕСКО като 
един от обектите на светов-
ното наследство през 2008 г.

Остров Гуланю, Сямън, 
е наричан градина върху 

Фудзиен толоуФудзиен толоу

Мостът Уйеню в СямънМостът Уйеню в Сямън

Град ЦюенджоуГрад Цюенджоу

Остров ГуланюОстров Гуланю
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ЕКОЛОГИЯ

Фотоволтаична електроцентрала захранва Фотоволтаична електроцентрала захранва 
икономиката на Памирското платоикономиката на Памирското плато

н Юджи и пети-
ма негови коле-
ги отпразнува-
ха тазгодишния 
Пролетен фес-
тивал на върха  

на Памирското плато в та-
джикския автономен окръг 
Ташикурган, префектура 
Кашгар, Синдзян-уйгур- 
ски автономен регион. Тях-
ната работа е да поддържат 
и управляват фотоволтаич-
на електроцентрала, коя-
то захранва местната ико-
номика.

При толкова малко хо-
ра наоколо, тишината око-
ло централата, която се на-
мира на 3300 метра надмор-
ска височина, се прекъсва 
само от вятъра и случай-
ния лай на кучетата, кои-
то тичат под огромните ре-
дици от фотоволтаичните 
панели.

„Трябва да поддържаме 
нормална работа на цялото 
оборудване и да гарантира-
ме стабилно електрозахран-
ване за жителите на окръга 
по време на празника“, каз-
ва Ян, инженер по надзора 
на безопасността и замест-
ник-ръководител на станци-
ята. Станцията не предлага 
само електричество. 

През 2017 г. районът Фу-
тиан на Шънджън, провин-
ция Гуандун, инвестира 90 
млн. юана (12,5 млн. дола-
ра), а Шънджън Енерджи 
Груп добавя 84 млн. юана 
в изграждането на станци-
ята като първата центра-
лизирана електроцентрала 
за целите на борбата с бед-
ността в Синдзян. 

От пускането в експло-
атация през май 2018 г. ця-
лата разпределена печалба 
на станцията е предоста-
вена на областното пра-
вителство за създаване на 
работни места, учредява-
не на образователни фон-
дове и медицински фондо-
ве за лечение на критични 

обучения, за да ни помогне 
да овладеем по-добре уме-
нията, необходими за рабо-
тата“, казва тя. Ян поясня-
ва, че 12 служители поддър-
жат работата на станцията. 
Всеки от тях работи 16 дни 
и почива 14 дни месечно.

На средна надморска ви-
сочина от 4000 метра Та-
шикурган е известен като 
окръгът, който е най-близо 
до слънцето. Заради сурова-
та среда с разреден въздух, 
ниски температури и нисък 
трафик, жителите са жи-
вели бедно. Окръгът обаче 
разполага с богати слънче-
ви ресурси, които осигуря-
ват около 4434 часа слънче-
во греене годишно. „Таши-
курган е идеално място за 
разработване на фотоволта-
ична енергия. Средните го-
дишни часове на използва-
не на оборудването за про-
изводство на електроенер-
гия далеч надхвърлят тези 
на други райони в Синд-
зян“, казва Ян.

Работниците са извърш-
вали ежедневни проверки и 
отстраняване на неизправ-
ности. Станцията разпола-
га със 77 760 фотоволтаич-
ни модула на площ от 42,3 
хектара. 

„В миналото работни-
ците трябваше да патрули-
рат всеки път на разстояние 
42 километра. Използвахме 
и телескопи, за да търсим 
пушещи или неизправни 
слънчеви панели. Минала-
та година въведохме безпи-
лотни самолети, които ни 
помагат да инспектираме 
целия район само за поло-
вин месец“, споделя  Ян.

От 2010 година насам 
Шънджън подпомага раз-
витието на град Кашгар и 
таджикския автономен ок-
ръг Ташикурган като част 
от национална програма, 
която включва 19 провин-
ции и градове в помощ на 
Синдзян.

заболявания, както и за 
провеждане на други про-
екти, свързани с витализи-
рането на селските райони. 
Режимът на работа с несто-
панска цел ще продължи 20 
години до 2038 г. и се очак-
ва от него да се възползват 
повече от 16 000 души от 
около 4000 семейства. До-
сега станцията е произвела 
над 250 млн. киловатчаса 
електроенергия със средно-
годишна стойност 40 млн. 
кВтч. Към края на 2022 г. 
тя е платила 19,59 млн. юа-
на на окръжното правител-
ство, информира Ян. Пари-
те се използват за заплати 
на около 900 жители, които 
работят като горски стра-
жари, граничари, детегледа-
чи и на други длъжности, и 
се използват за насърчава-
не на колективната иконо-
мика в 47 села и за финан-
сиране на проекти с несто-
панска цел.

Благодарение на проекта 
27-годишният Йерап Бай-
рак става охранител в свое-
то село през юли 2023 г.,  
като получава допълни-
телно 1900 юана месечно. 

„Вкъщи отглеждах пшени-
ца и ечемик, гледах якове, а 
понякога се занимавах със 
странична работа. Доходите 
ми не бяха много стабил-
ни. Сега, с този постоянен 
доход, животът на цялото 
ни семейство се подобря-
ва“, казва той.

Сарвана Марванджан е 
на 26 години. Тя е един от 
двамата служители, които 
са наети от окръга. След ка-
то завършва колеж, тя ня-
кога е работила като учи-
телка в детска градина и в 

туристически център, през 
2020 г. кандидатства за ра-
бота в станцията. Сега Сар-
вана е инженер по експло-
атацията и поддръжката. 
Присъединяването към но-
вата енергийна индустрия 
е било голямо предизвика-
телство за нея. Тук тя е на-
учила много.

„Цялата електроенергия, 
която е произведена тук се 
използва за развитието на 
нашия окръг. Чувствам, че 
работата е много смислена. 
Станцията често осигурява 

„Сяоми“ представи „Сяоми“ представи 
първия самостоятелно първия самостоятелно 
разработен разработен 
електромобилелектромобил

итайската технологична 
фирма „Сяоми“ (Xiaomi) 
представи неотдавна  
първия си, изцяло са-
мостоятелно разрабо-

тен електромобил SU7.
Три версии на модела – SU7, SU7 

Pro и SU7 Max – ще излязат на па-
зара, като цените варират от 215 
900 до 299 900 юана (30 431 – 41 494 
щатски долара).

Проектирани с минимален 
пробег от 700 км, SU7 и SU7 Max 
ще започнат да се доставят на 

клиентите до края на април, до-
като SU7 Pro ще бъде доставен до 
края на май.

Лей Джун, основател и главен 
изпълнителен директор на фирма-
та „Сяоми“, каза на представянето, 
че компанията е постигнала тех-
нологичен пробив в ключови об-
ласти като дизайн на модели, ба-
терии, интелигентно шофиране и 
интелигентни купета.

„Сяоми“ навлезе в сектора на 
автомобилите с нови енергии през 
2021 г. и построи фабрика, обхва- 

К
щаща площ от над 700 000 квадрат-
ни метра в Пекин.

Данни от Китайската асоциа-
ция на автомобилните произво-
дители показват, че обемите на 

производство и продажби на елек-
тромобили в Китай са достигнали 
съответно 1,25 милиона и 1,21 ми-
лиона бройки през първите два ме-
сеца на годината.
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ко си роб, пленник, ако 
си разорен селянин, про-
дал себе си и децата си за-
ради дългове, ако си кур-
тизанка по договор или 
проститутка, ако си дори 

търговец или пък евнух при импе-
ратора – и нищо не е завинаги! – 
си човек с надежда.

Можеш да се освободиш от 
робство и плен, отново да се за-
могнеш, да се откупиш и омъжиш 
за богат, вместо да те използват сре-
щу храна и постеля за секс, въз-
можно е да се озовеш на най-ви-
сокото стъпало в йерархията – то-
ва на книжовника, дори от евнух 
да станеш император или поне да 
заговорничиш срещу него!

Китайската история помни не-
вероятни превъплъщения, колкото 
редки, толкова и категорични, ся-
каш за да докаже: съдбата на чо-
века не е сигурна и завинаги за-
кована. Във всеки един миг тя се 
променя, много често – независи-
мо от неговите желания и въпре-
ки тях. Въртележката на живота 
е невероятна.

Не е за подигравка онзи, който 
в момента е в незавидно положе-
ние. Останал е без пари, хвърлен е 
в затвора, превърнал се е в дрипа. 
Станалото се възприема като нещо 
временно, което ще се промени.

Този начин на мислене е съ-
ществен знак на китайската ду-
ховност. Той като че ли е изписан 
по лицата и на днешните китай-
ци. Много силно впечатление ми 
прави тяхната центростремител-
ност. Те не излъчват центробеж-
ност, нито вътрешно напрежение. 
Спокойни, но не лениви. Сдържа-
ни, но не апатични. Съсредоточе-
ни и сериозни, дори вглъбени. И 
млади, и стари, и мъже, и жени. 
Всеки ден ги наблюдавам. Не съм 
очаквал да го открия.

Пострадалият, човекът в беда, 
запазва увереност в себе си, освен 
надеждата, че и на неговата ули-
ца ще изгрее слънце. Не отпус-
ка ръце, не се отчайва, не се пре-
дава, не се отказва от живота си. 
Още по-важно – другите не гле-
дат на него като на обречен. На 

А

К
Сътрудничеството на писателя Георги Гроздев  Сътрудничеството на писателя Георги Гроздев  
с колеги от Шанхай роди „Китайски разкази и загадки“с колеги от Шанхай роди „Китайски разкази и загадки“

Нищо не е завинагиНищо не е завинаги

всеки може да се случи! Не зло-
радстват, не му се подиграват, са-
мите те не се чувстват недосега-
еми от провидението.

Ние се разхвърчаваме в прос-
транството като пумпали! Ревем 
и се самоокайваме. Десетилетия 
се оплакваме, че сме „малка дър-
жава”. Колко много страни в Ев-
ропа са по-малки. Лицата на ко-
нюнктурата ни се изживяват като 
вечни във всяка епоха, която ни 
сполетява. Вижте им позите, на-
труфените биографии – хвалби, са-
молюбуване, себеизтъкване. А до-
ри не са били императори!

Едно дълго владичество на им-
ператор Сюендзун (713 – 756) било 
предшествано от още по-успешен 
дълъг период на ред и възход. Ни-
кой не очаквал такъв рязък обрат.

От неговата епоха до нас дос-
тигат имена на художници, кали- 

графи, поети, те свидетелстват за 
подкрепата и любовта му към ли-
тературата и изкуствата. Той е умел 
администратор и гъвкав политик, 
покорил или отблъснал много на 
брой агресивни съседи.

На 54 години обаче се влюб-
ва в красивата Ян Гуефей. Кой да 
го предвиди, как да го предотвра-
ти? Безпорядък и бездействие за-
владяват страната. Хаосът нико-
га не спи. Страстта на императо-
ра е силна, дори легендарна, въз-
пяват я същите онези поети и ху-
дожници, но не пропускат и про-
вала му на държавник. Империята 
на династия Тан затъва. Стигнало 
се дотам най-довереният генерал 
да оглави войската и да превземе 
столицата. Императорът и дворът 
му бягат. Гвардията се разбунту-
ва, убива брата и сестрите на лю-
бовницата, а любимата Ян Гуефей 

е удушена от евнух. Сюендзун аб-
дикира. Следват още десет годи-
ни размирици, а после идва краят 
на една от най-великите династии, 
и то заради красива конкубинка.

Нищо не е завинаги.
Най-лошото и мизерно състоя-

ние може да се промени. Най-теж-
ката злочестина и недоимък имат 
пред себе си по-добър път. Най-го-
лямата слава може да затъне в по-
зор, а несметното богатство да за-
върши с просия.

Тези мисли не са били чужди 
на следващите красиви и изкусни 
куртизанки, мечтаещи да станат 
един ден и те като Ян Гуефей лю-
бимки на императора. Нещо, кое-
то било невъзможно за най-прези-
раните от всички – проститутките. 
Те живеели в кварталите на цве-
тята и плачещите върби, както на-
ричали някога публичните домове.

ПРИЯТЕЛИ

Откъс от книгата „Китайски разкази и загадки“

акво става, когато един 
изявен талантлив бъл-
гарски писател е имал 
възможност да посети 
Китай и да поживее ня-
колко месеца в творче-

ска атмосфера, в тази необикно-
вена огромна азиатска страна с 
древна история от около 6000 го-
дини и втора икономическа сила в 
света с растящо политическо вли-
яние? Свой оригинален отговор на 
въпроса дава Георги Гроздев. Той 
е имал шанса да се запознае от-
близо с Китай и китайски колеги 
писатели, да общува приятелски 
с тях, да представи пред тях твор-
чеството си, да се информира за 
техните творби, да вникне в ид-
ващата от дълбините на хилядо-
летната история на Поднебесната 

мъдрост на китайския народ. 
Така се ражда неговата инте-

ресна книга „Китайски разкази и 
загадки“, в която той събира есе-
та, писани в Шанхай и вдъхнове-
ни от срещите с китайската култу-
ра, от общуването с днешните ки-
тайци и китайки, за които писате-
лят разказва с любов и уважение. 

Открива  тяхната поетичност и 
центростремителност, тяхната сър-
дечност и откритост. Впоследствие 
публикува в издателство „Балкани“ 
и преводи на български език от из-
вестни китайски писатели. Негови 
есета са преведени на китайски и 
публикувани в централния шанхай-
ски вестник в седемстотинхиляден 
тираж. Вестник „Китай днес“ съ-
що представя негови есета. 

В произведението „Нищо не е 

П
равителството назна-
чи три български авио-
компании за превозва-
чи по международните 
въздушни линии меж-
ду България и Китай.

Авиокомпания „Компас Кар-
го Еърлайнс“ ще осъществява ре-
довни товарни полети по линии-
те от София до Шанхай, от Со-
фия до Джънджоу и от София до 
Шънджън – общо до седем пъ-
ти седмично.

Авиокомпаниите „България 
Еър“ АД и „Гъливеър“ са опре-
делени за изпълнение на редовни 
пътнически и комбинирани пре-
вози по въздушните линии София 
– Пекин – София и София – Шан-
хай – София –  общо четири пъти 
седмично за „България Еър“ АД 
и три пъти за „Гъливеър“.

Въздушните линии са догово-
рени със спогодба за въздушен 
транспорт между Китайската на- 

родна република и Република 
България и Меморандум за раз-
бирателство между въздухоплава-
телните власти на двете държа-
ви, в сила от 8 декември 2023 г.

Изпълняването на редовни по- 

лети по линиите ще създаде пряка 
въздушна свързаност между две-
те страни и ще подобри свърза-
ността на страната ни с Далеч-
ния изток, посочват от правител-
ствената пресслужба.

Три авиокомпании ще летят  Три авиокомпании ще летят  
от София до Китайот София до Китай

завинаги“ Георги Грозев разказва и 
разсъждава за невероятните превъ-
плъщения, случвали се в китайска-
та история и потвърждаващи, че 

в съдбата на човека нищо не е за-
винаги и че във въртележката на 
живота след падения следват въз-
ходи и обратно.
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Подобряват се услугите за домашни грижи  Подобряват се услугите за домашни грижи  
за възрастните китайциза възрастните китайци

итай е предоставил об-
що повече от 235 000 
легла за домашни гри-
жи за възрастни хора в 
цялата страна, а мест-
ните власти са се анга-

жирали с по-нататъшното подобря-
ване на стандартите и разпоредби-
те в тази област. Агенция Синхуа 
съобщава, че в момента общо 418 
000 възрастни хора в страната по-
лучават услуги за домашни грижи.

Услугите за грижа за възраст-
ни хора в домашни условия, пре-
доставяни от квалифицирани ра-
ботници, могат по-добре да отго-
ворят на нуждите на възрастни хо-
ра с увреждания. Освен това жи-
лищните им пространства се мо-
дифицират, включително интели-
гентни уреди и дръжки в баните. 
Такива услуги бяха въведени като 
пилотен проект за иновационна ре-
форма по 13-ия петгодишен план 
(2016 – 2020). По време на текущия 
14-и петгодишен план, Министер-
ството на гражданската админи-
страция на Китайската народна 

К

република и Министерството на 
финансите на Китайската народна 
република работят заедно по про-
грама за подобряване на основни-
те услуги за грижи за възрастни-
те граждани в домашни условия 
и жилища общности в страната, 

инвестирайки сериозно в осигуря-
ването на повече „домашни легла“ 
за възрастни хора с увреждания, 
които са в неблагоприятна иконо-
мическа ситуация.

За разлика от някои други стра-
ни, над 90 процента от възрастните 

ЗДРАВЕ

хора в Китай предпочитат да си 
останат у дома, вместо да живе-
ят в старчески домове. Тази тра-
диция обаче създава трудности за 
семействата на възрастни хора с 
увреждания.

Според официалната статисти-
ка в Китай има около 40 милиона 
възрастни граждани, които напъл-
но или частично са загубили спо-
собността си да живеят самостоя-
телно. А към третото тримесечие на 
2023 г. страната има само 8,2 мили-
она легла във всички видове заве-
дения за грижи за възрастни хора. 

Министерството на гражданска-
та администрация на Китай съоб-
щи, че през  следващия етап до-
пълнително ще определи функцио-
налното позициониране, съдържа-
нието и качеството на услугите за 
домашни грижи за възрастни хора 
чрез подобряване на съответните 
стандарти и разпоредби, засилване 
на превенцията и контрола на ри-
ска. Ще се насърчава и формира-
нето на модел за устойчиво разви-
тие в тази област.

Реформи в ценообразуването   Реформи в ценообразуването   
на медицинските услуги  на медицинските услуги  
в три провинциив три провинции

К
итай ще разшири пилотната 
програма за реформата на це-
нообразуването на медицин-
ските услуги до три региона 
на провинциално ниво, съоб-
щиха неотдавна регулативни-

те органи.
Реформата ще се извърши пилотно в 

провинциите Джъдзян и Съчуан, както 
и в автономния регион Вътрешна Мон-
голия. През последните две години та-
кава реформа се извърши в градовете 
Таншан, Суджоу, Сямън, Ганджоу и Лъ-
шан, съобщава Националната здравна 
администрация. 

В хода на пилотната реформа в петте 
града са намалени цените на здравните 
прегледи с висококачествена апаратура 
и материалните разходи. 

Цените на някои услуги с ниски це-
ни, но висока техническа стойност на 
труда са повишени. Сред тях са тези на 
медицинските сестри, хирургията и тра-
диционната китайска медицина.

Здравната администрация ще ръково-
ди директно трите региона на ниво про-
винция и ще продължи да ръководи петте  
пилотни града, за да придобият опит в 
реформите, който да бъде възпроизве-
ден и популяризиран в цялата страна.

У
чените обясниха 
защо след експе-
риментални дие- 
ти повечето хора 
бързо се връщат 

към старото тегло и дори 
добавят още килограми 
към него. Всичко е свър-
зано с бактериалната фло-
ра в червата.

Бактериите привикват 
към определена храна. Ако 
се храним с мазни и кало-
рийни продукти, то бакте-
риите, усещайки, че нещо 
не е в ред, променят на-
чина си на работа. Затова 
след връщането към оби-
чайния режим на хране-
не микрофлората буквал-
но „полудява“, което води 
и до бързото връщане на 
килограмите.

Именно бактериите са 
виновници за стремител-
ното качване на килогра-
ми след диетите за отслаб-
ване. Микроорганизмите 
разрушават химическите 
съединения, стимулиращи 
изгарянето на мазнините. 

Но учените открили и тай-
но съединение, прекъсва-
що този процес. Оказало 
се, че голямото количество 
флавоноиди в растителна-
та храна принуждава орга-
низма да изразходва енер-
гия от мазнините, а не да 
ги натрупва.

В експеримент с лабо-
раторни мишки вкарване-
то на флавоноиди в кръв-
та позволило да се запа-
зят резултатите от диетата. 
На тези, които искат да от-
слабнат веднъж завинаги, 
експертите препоръчват да 
си пийват коктейл от пор-
токали, целина и магданоз. 
Освен това те добавят, че 
самите диети трябва да са 
щадящи и да са подчинени 
на едно правило: да се из-
бере такъв режим на хра-
нене, който няма да навре-
ди на организма, и човек 
да се придържа към него 
през целия си живот. А ме-
сечните курсове за отслаб-
ване е по-добре да останат 
в миналото.

Как да отслабнем Как да отслабнем 
и да задържим и да задържим 
постигнатия постигнатия 
резултатрезултат

По-добрият сън води и  По-добрият сън води и  
до по-добър животдо по-добър живот

С
корошно проуч-
ване, проведено 
от Китайското 
общество за из-
следване на съ-
ня (China Sleep 

Research Society), разкри, че 
само 29 процента от рес-
пондентите си лягат преди 
23:00 ч., докато 47 процен-
та обикновено заспиват след 
полунощ. Студентите пък са 
склонни да прекарват зна-
чително време на мобил-
ните си телефони всеки ден 
и имат склонност да стоят 
будни до късно. 

Проучването е по слу-
чай отбелязване на Светов-
ния ден на съня, който бе-
ше на 21 март. 

Специалисти предупреж-
дават, че нездравословни-
те навици на съня могат 

да увеличат риска от раз-
витие на сърдечносъдови, 
мозъчносъдови, ендокрин-
ни и много други хронич-
ни заболявания. Те също та-
ка препоръчват намаляване 
консумацията на кофеин и 

цигари преди лягане, под-
държане на редовен гра-
фик за работа и почивка, 
редовни упражнения и на-
маляване на използването 
на електронни устройства 
преди сън.
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„Радваме се, че китайските бойни изкуства ще бъдат 
част от програмата на Младежките олимпийски 
игри в Дакар през 2026 г., а две години по-късно 
очакваме с нетърпение те да дебютират и на голямата 
Олимпиада... След като оценяването приключи, 
ще решим дали бойните изкуства могат да стигнат 
до Олимпиадата“, заяви неотдавна президентът на 
Международния олимпийски комитет Томас Бах, 
превръщайки темата в изключително гореща за 
китайския спортен свят.

ОБЩЕСТВО

бщо 731 души кандидат-
стват само за 60 места за 
обучение. Този популя-
рен клас се казва „Бла-
готворителни уроци по 
готварство“ и се орга-

низира от Професионалната ака-
демия по туризъм на провинция 
Джъдзян. След като се публикува 
информация за програмата, мест-
ните граждани изявяват огромен 
интерес и кандидатстват за кули-
нарните уроци. 85% от обучавани-
те са родени след 80-те г. на 20-и  
век, а 25% от искащите да подобрят 
готварските си умения са младе-
жи под 30-годишна възраст. 

Академията споделя, че нейни-
те обществени програми включват 
уроци по калиграфия, рисуване, 
музикални инструменти, балет и 
други часове по изкуства. През та-
зи година те откриват урок по го-
твене, защото кулинарията е мно-
го популярна сред младите хора, 
защото готвенето е важното уме-
ние и също така важен начин за 
общуване с приятели. Много хора 
се влюбват в обществените обуче-
ния и все по-често търсят хоби с 
ниски разходи.

Експерти посочват, че в момен-
та повече млади хора харесват да 

С
Готвенето у дома се превръща в цел  
за все повече и повече млади хора

играят игри в телефона и да гле-
дат кратки видеоклипове. Готвар-
ството е добър заместител на иг-
рите и прекарването на свободното 
време със смартфони и компютри. 

В големите мегаполиси живо-
тът винаги е забързан, а готвенето 
може да бъде нещо, което не е тол-
кова изморително и дори забавно. 

В Китай храненето е едно от 
най-важните неща за хората. Го-
твенето е лесно за научаване хоби. 

Китай бойните 
изкуства (ушу) 
имат хилядолет-
на история и са 
есенция не само 
на традиционна-

та култура, но и на един 
особен философски поглед 
към живота.

„Превръщането на бой-
ните изкуства в олимпий-
ска дисциплина определено 
е добро нещо за популяри-
зирането им, но въпросът е 
дали така китайската кул-
тура на бойните изкуства 
ще достигне до света“, каз-
ва Тан Юнйен, старши тре-
ньор към Шанхайската асо-
циация по бойни изкуства 
„Дзин‘у“ по стила „бадзи-
цюен“, част от нематериал-
ното културно наследство 
на страната.

Според него най-напред 
трябва да се променят ме-
тодите на преподаване на 
традиционните бойни изку-
ства, така че да са в крак с 

В

Китайските бойни Китайските бойни 
изкуства трябва изкуства трябва 
да вървят в крак  да вървят в крак  
с времетос времето

времето и да привлекат по-
вече хора да се интересу-
ват от тях.

По професия Тан Юнйен 
е машинен конструктор, 
имал е добра работа, коя-
то му носила почти 20 000 
юана (5000 лева) на ме-
сец, но в крайна сметка 
избира да се занимава с  
„бадзицюен“.

„Ако искаме повече хо-
ра да проявят интерес, да се 
занимават и популяризират 
бойните изкуства, трябва да 
се промени мисленето ни“, 
казва той. И сам дава при-
мер, създавайки малка за-
ла за обучение и опитвай-
ки се да намери начин как 
да предизвика интереса и да 
направи по-достъпно обуче-
нието по бадзицюен.

За последните десет годи-
ни учениците на Тан Юнйен  
са повече от 3000, и то не са-
мо в Китай. „Към 2019 г. за-
почнах да мисля по-сериоз-
но по въпроса за обучението 

на деца“, казва треньорът и 
добавя, че особен фокус за 
него са най-малките – от 3 
до 5 години.

„На около 3-годишна 
възраст децата всъщност не 
знаят какво е „бадзицюен“. 
Тяхната цел е много прос-
та – да правят упражне-
ния, а нашата – да подоб- 
рим чрез бойните изкуства 
тяхната физическа годност 
и концентрация. Сега при 
мен идват много учители да 
тренират „бадзицюен“ и ми-
сля, че това е добър знак“, 
обяснява Тан Юнйен. Спо-
ред него важно е да се на-
сърчава по всякакъв начин 
навлизането на бойните из-
куства в училищата.

„Децата, които идват 
при нас, първо трябва да 
се запознаят със специфич-
ния тренировъчен процес 
и моралните качества на 
занимаващите се с „бадзи-
цюен“. Те трябва да знаят,  
че не бива да използват 

учения от бойните изку-
ства, за да тормозят дру-
гите в училище, а единстве-
но като средство за само-
защита и да противодейст-
ват на насилие“, казва Тан.

Той също вярва, че пре-
ди китайските бойни изку-
ства наистина да направят 
своя дебют на сцената на 
Младежките олимпийски 
игри, те могат да се попу-
ляризират по-широко по 
света чрез собствени уси-
лия. В днешно време бой-
ните изкуства се разпрос-
траняват чрез нови медии 
и онлайн платформи, и Тан  
Юнйен също следва тази 
тенденция.

„Виждам много чужден- 
ци да публикуват клипове 
как практикуват бойни из-
куства и те са много попу-
лярни по интернет. Те са го-
тови да помогнат за попу-
ляризирането на китайски-
те бойни изкуства, така че 
защо не направим някои 

Китайците смятат, че вкусните хра-
ни са важни като любовта. Храната 
носи и копнежа на хората, и стре-
межа им към по-добър живот. За 
тези, които обичат да ядат и имат 
собствено разбиране в храненето, 
никога няма да има липса на енту-
сиазъм за това действие. Вечерята 
в ресторант или поръчана за вкъ-
щи е удобна и не изисква почти 
никакви усилия, но това води до 
по-големи икономически разходи 

и понякога до непредсказуеми ри-
скове за здравето. Готвенето в кух-
нята се превръща в цел за все по-
вече и повече млади хора. В срав-
нение с електронните игри и ви-
деоклиповете в социалните мре-
жи, присъствените уроци като то-
зи клас по готварство имат реал-
ни учители, които дават безценни 
съвети и карат младите да общу-
ват повече помежду си. Тук те при-
добиват истински умения и техни-
ки за готвене. Така времето им за-
почва да придобива повече смисъл 
и това е безценна награда. Чрез 
уроците младите хора се забавля-
ват, обогатяват се духовно и пси-
хологически. Ето защо тези уроци 
са изключително популярни сред 
младежите.

Очакванията за щастлив жи-
вот включват изисквания за кра-
сота и качество на живота. Пове-
че младите хора имат желание да 
готвят сами у дома, това е полез-
но за повишаването на качество-
то и обогатяването на техния ду-
ховен живот. От друга страна – те-
зи благотворителни уроци са част 
от иновативна реформа, която от-
говаря на търсенето на общество-
то и подобрява обществените ус-
луги с добри резултати.

усилия сами?“, задава ри-
торичен въпрос треньорът.

Самият Тан през послед-
ното десетилетие е имал не-
малко чуждестранни уче-
ници от различни страни. 

„Открих, че много чуж-
денци наистина изпитват 
удоволствие и тренират уси-
лено бойни изкуства. Готов 
съм да работя с тях, тъй ка-
то това е също начин за раз-
пространение на китайска-
та култура, но също така се 
надявам повече китайски 
младежи да могат да оти-
дат в чужбина, за да раз-
пространят нашите бойни 
изкуства“, казва той.

„Стремя се да дам въз-
можност на повече хора 
лично да изпитат очарова-
нието на бойните изкуства, 
за да могат не само да разбе-
рат по-добре и популяризи-
рат традиционната китайска 
култура, но и да имат сил-
но тяло и здрав дух“, кате-
горичен е Тан Юнйен.
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КУЛТУРА

Учени възстановиха образа  Учени възстановиха образа  
на китайския император У  на китайския император У  
от династия Северна Джоуот династия Северна Джоу

кип от китайски 
учени завърши 
генетичния про-
фил на древния 
китайски импе-
ратор У от ди-

настията Северна Джоу. 
Императорът е от т.

нар. етнос „сянбей“, което 
е протомонголска народ-
ност, населяваща западни-
те части на Манджурия и 
източните части на днеш-
на Монголия.

Черепът и костите на 
император У са открити 
по време на разкопки, про-
ведени през 1994 и 1995 г. 
След шест години изучава-
не на ДНК, открита в ос-
танките му, учени от Ин-
ститута по археологиче-
ски науки на университе-
та „Фудан“ успяха да деко-
дират ключови характерис-
тики на императора, вклю-
чително цвета на косата, 
кожата и очите му.

Интересното е, че спо-
ред генетичния анализ, 
императорът прилича мно-
го повече на етническите 
групи, населяващи източ-
ните и югоизточните реги-
они на Азия, а не на мон-
голски етнос. Това е много 

Е

по-различно от начина, по 
който досега хората прие- 
маха, че изглеждат пред-
ставителите на историче-
ския етнос „сянбей“. Ар-
хеолозите смятат, че из-
следването е от ключово 

значение за разбирането 
на етническата интегра-
ция в китайската история, 
особено интеграцията на 
най-големия етнос хан и 
северните номадски етни-
чески групи.

Преди 69 години китайският писател Джоу 
Либо се премества от Пекин в родното си 
село Цинси, което се намира до град Иян, 
провинция Хунан. Там той живее и работи 
заедно със сънародниците си и създава нов 
положителен имидж за селата в своя роман 
„Огромните промени в планинското село“.

Д

Страницата подготви  
Красимира ИВАНОВА

нес село Цинси е 
станало известно 
заради романа и 
литературата иг-
рае важна роля 
във възстановя-

ването на населеното мяс-
то, което непрекъснато се 
променя в новата ера.

21 библиотеки  
в планинското село

Цинси е село с литера-
турна идентичност и краси-
ва околна среда. Китайски-
те писатели обичат да пре-
карват времето си тук. През 
последните години в селото 
са изградени 21 библиотеки, 
които са именувани на ав-
тори или издателства. Тези 
библиотеки са популярни в 
Китай и привличат много 
любители на литературата 
и туристи. Библиотеки се 
намират в селски домове с 
разнообразни стилове. Де-
корирани са с елементи от 
различните писатели.

В някои от библиотеки-
те се използват съвремен-
ните технологии на нови-
те медии, има аудиостаи и 
електронни книги. В биб-
лиотека на „Издателството 
на писателите“ има ръко-
писи на писатели на екра-
ни. Тук е определена зона 
за пряко предаване, която 
се използва и за литератур-
ни четения на книги.

През май 2023 г. бе от-
крит Музей на колекции от 
книги с автографи на съвре-
менни китайски писатели. 
Там са събрани около 50 000  
тома книги. През октомври 
2023 г. в музея е създаде-
на база на услуги за автор-
ско право на китайската ли-
тература, която е платфор-
ма за сделки в Централен 
и Южен Китай.

Селяни като управители 
на библиотеки

В селото библиотеките се  
управляват добре. Избра- 

„Селото на литературата“ в провинция Хунан „Селото на литературата“ в провинция Хунан 
притежава 21 библиотекипритежава 21 библиотеки

и връзките му с литерату-
рата в селото са създаде-
ни около сто нови работ-
ни места. Същевременно се 
окуражава участието в ус-
лугите, създадени са много 
чайни, над 30 селски ресто-
ранта, над 40 магазина със 
селски продукти, в които 
работят повече от 500 мест-
ни хора.

Литературното село 
привлича гости отвсякъде

Професионална компа-
ния за планиране и дизайн 
на сгради работи за обли-
ка на селото, създадени са 
14 забележителности, вклю-
чително музей, библиоте-
ки, ресторанти, площад, 
езеро с лотоси и градина 
на крушите. Същевремен-
но са сформирани различ-
ни маршрути за туристите 
– наслаждаване на приро-
дата, участие в земеделска 
работа, изучаване на лите-
ратура, къмпинг на откри-
то, посещаване на стопан-
ства и др. 

През последните години 
в селото се организират ре-
дица културни мероприя-
тия като фестивал на опе-
рата, вечерна гала на се-
лото, седмица на писате-
лите и др.

През 2023 г. над 1,2 ми-
лиона туристи са посети-
ли село Цинси. То генерира 
приходи от туризъм в раз-
мер на 12,24 милиона юана, 
което е ръст с 40,3% на го-
дишна база. През Пролет-
ния фестивал тази година 
66,5 хиляди туристи са по-
сетили селото.

Местната власт окура-
жава селяните да плани-
рат и участват в уроците 
по литература, събирани-
ята за четене, салоните за 
литература, състезанията за 
речи и други културни ме-
роприятия. Местните хора 
обичат и се наслаждават на 
литературата и да обогатя-
ват знанията и живота си 
чрез словото.

ни са трудолюбиви селяни, 
които обичат литературата, 
те са управители на библи-
отеките. Редовно се органи-
зира професионална под-
готовка за повишаване на 
способностите им за упра-
вление и подобряване на от-
говорността. 

Г-жа Бо Сюебин е уп-
равител на библиотеката 
„Либо“. През 2021 г. тя е 
първият кандидат на новия  

план за превръщането на 
село Цинси в китайско ли-
тературно село и създава-
нето на библиотеки на пи-
сатели. Тогава тя работи в 
друга провинция и с цяла-
та си душа желае да отво-
ри библиотека в родния си 
край. През юли 2022 г. ней-
ният дом е превърнат в биб-
лиотека и официално е от-
ворен за посетители. Сега 
тя и съпругът й всеки ден 
четат романа „Огромните 
промени в планинското се-
ло“ на диалект за туристи-
те и продават местен чай. 
Даже обясняват смисъла на 
диалекта в книгите. Те съ-
що обогатяват своите зна-
ния чрез четенето.

Дън Сюдун е роден след 
1990 г. и е работил в ме-
дия в провинция Шънджън. 
Той се завръща в родния 
си край – село Цинси през 
2019 г. и открива своя биз-
нес в културната туристиче-
ска среда. През 2020 г. съз-
дава екологично стопанство 
и наема над 30 местни жи-
тели. Името на стопанство-
то „Хъчаншан“ е заимства-
но от разказа на Джоу Ли-
бо – автор на романа „Ог-
ромните промени в планин-
ското село“. 

Дън Сюдун популяризи-
ра живота в селото и исто-
рията на населеното мяс-
то с интервюта, снимки, 
видеа и всяка възможност 
на технологиите на нови-
те медии. Той събира мате-
риали и културни реликви 
за местната култура и ис-
тория, живота на писателя 
Джоу Либо и активно ре-
кламира специфични земе-
делски продукти, както и 
екологичните и културни-
те пейзажи.

Културната атмосфера 
на село Цинси привлича 
все повече младежи. През 
последните години над 400 
от тях се завръщат в село-
то, за да правят кариера и 
бизнес. 

Благодарение на индус-
трията на селския туризъм 
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ай-малко 2,5 ми-
лиона души са 
завършили пъ-
лен маратон или 
полумаратон в 
Китай до края на 

2023 г., съобщава Китайска-
та атлетическа асоциация. 
Данните бяха публикувани 
на среща на асоциацията, 
проведена в град Уси, про-
винция Дзянсу, преди нача-
лото на тазгодишния мара-
тон в града. Те показват, че 
641 700 души са завършили 
пълен маратон и 1 859 000  
полумаратон. 

През 2023 г. в Китай се 
проведоха 699 състезания 
по шосейно бягане с мини-
мум 800 участници. В със-
тезанията се включиха 6 051 
900 участници. През април 
и ноември бяха проведени 
повече от 100 събития.

Н

рекарвайки близо седмица 
в Китай, Пиер Дюпон, ви-
цепрезидент на Междуна-
родната федерация по ски 
алпинизъм (ISMF), се ока-
за силно ангажиран в под-

готовката за Зимните олимпийски иг-
ри през 2026 г., когато за първи път 
в програмата на олимпиадата в Ита-
лия ще бъде включена дисциплината 
ски алпинизъм. Какво е ски алпини-
зъм? Накратко казано, това е изкач-
ване със ски на краката по девстве-
ни планински склонове и върхове, а 
след това главоломни спускания по 
стръмни терени.

В ексклузивно интервю за агенция 
Синхуа Пиер Дюпон сподели мисли 
за еволюцията на този спорт в Евро-
па, отчасти благодарение и на учас-
тието на страни от други континен-
ти, включително Китай и други ази-
атски нации.

По време на посещението си в Ки-
тай Дюпон участва в организиране-
то на Азиатския шампионат, който 
се проведе в ски курорта на езерото 
Сонхуа в провинция Джилин. Той из-
рази задоволство от мащаба и ниво-
то на това състезание. 

В надпреварата в Сонхуа участваха 
над 60 атлети. Това е значително уве-
личение в сравнение с предишните 
подобни състезания, макар и все още 
да не е равностойно на Европейското 

П

за високопланински спортове към Ге-
нералната администрация на спор-
та на Китай, традицията на Китай 
в алпинизма и спортовете на откри-
то е насърчила общност от ентусиа- 
сти по ски алпинизъм през послед-
ните 20 години и страната се вклю-
чи активно и в международната ор-
ганизационна работа на ISMF. През 
декември 2017 г. със съдействието на 
Китайската асоциация по планинар-
ство, откриването на сезона на Све-
товната купа по ски алпинизъм се 
проведе в китайския курорт Уанлон.

„Освен Алпите и Пиренеите, до-
сега само Норвегия и Китай са били 
домакини на Световната купа по ски 
алпинизъм“, каза Дюпон, добавяйки, 
че успехът в Азия може да послужи 
като модел за други региони.

Китай участва активно в глобалния 
възход на ски алпинизма

Над 2,5 милиона китайци са финиширали  
в маратони и полумаратони през 2023 г.

Междувременно бега- 
чите професионалисти и 
аматьори постигнаха значи-
телен напредък през 2023 г.  
Хъ Дзие и Ян Шаохуей по-
добриха на два пъти на-
ционалния рекорд за мъж-
ки маратон – съответно на 

Маратон Уси през 2023 г. 
и на международния мара-
тон във Фукуока през съща-
та година. Те счупиха пре-
дишния рекорд, поставен от 
Жън Лунюн през 2007 г., ко-
гато 11 897 атлети преодо-
ляха тричасовата бариера.

Уан Нан, вицепрезидент 
на Китайската атлетическа 
асоциация, сподели, че по-
добни състезания по шосей-
но бягане стимулират паза-
ра за спортни стоки, но и 
допринасят за икономиче-
ския растеж на градовете 
домакини.

„Китайската атлетиче-
ска асоциация ще се стре-
ми до 2026 г. да подобри ка-
чеството на състезанията 
по шосейно бягане в стра-
ната. Ще се усъвършенства 
конструкцията на система-
та и стандартизирането на 
организацията на състеза-
нията. Ще се засили надзо-
ра и ще се увеличат усили-
ята за обучение, укрепване 
на здравеопазването и си-
гурността, както и оптими-
зиране на образователната 
система“, каза Уан.

заяви Дюпон и изрази задоволство от 
дейността на Китай в тази насока.

Традиционно жителите на засне-
жените планински райони по света 
практикуват ски алпинизма като вид 
транспорт. Той се превърна в състе-
зателен спорт в Европа и тази тран-
сформация помогна и за запазването 
на традиционните практики. До ден 
днешен в Алпите и Пиренеите мест-
ните хора все още приемат ски алпи-
низма като развлекателна дейност, из-
качвайки заснежени планини с прия-
тели за кафе, преди да се спуснат за-
едно. „Това обаче е главно в страни 
като Франция, Италия, Швейцария 
и Испания“, отбеляза Дюпон.

В процеса на глобализация на ски 
алпинизма Азия и особено Китай през 
последните години изиграха уникал-
на роля, заяви Дюпон. „Съвместната 
работа между Китай и ISMF започна 

през последното десетилетие. Преди 
няколко години проведохме Светов-
но първенство по ски алпинизъм със 
съдействието на Китай и сега вижда-
ме, че нашето сътрудничество прави 
голяма крачка напред“, подчерта той.

Според Ли Уенмао, генерален се-
кретар на Азиатската федерация по 
ски алпинизъм и директор на отдела 

първенство през тази години, което 
привлече над 200 участници. В Сон-
хуа освен традиционните отбори от 
Китай, Япония и Южна Корея, има-
ше и безпрецедентен участник от тро-
пическата страна Тайланд.

„Развитието на ски алпинизма из-
вън Европа е една от нашите прио-
ритетни области на развитие в света“, 

Момент от Азиатския шампионат по ски алпинизъм,  Момент от Азиатския шампионат по ски алпинизъм,  
проведен в курорта край езерото Сонхуа, провинция Джилинпроведен в курорта край езерото Сонхуа, провинция Джилин
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Екологична чаена градина в Гуанси
Посетители се наслаждават на красивия пейзаж в 
екологичната чаена градина в туристическата атракция 
Наншан, Гуанси-джуанския автономен регион.

Седмицата на младежката култура Китай-АСЕАН 
2024 и 7-ият младежки симпозиум  
Китай-АСЕАН бяха открити в Пекинския университет 
В чест на Годината на обмена между хората между 
Китай и АСЕАН тези събития се фокусират върху 
ангажираността на младежите във взаимно обучение 
и културен обмен между цивилизациите. Целта е да 
се насърчат младите хора като активни участници в 
регионалните въпроси и културния диалог.

Снимка СинхуаСнимка Синхуа

Музеят на Суджоу привлича все повече туристи
Напоследък много туристи посещават музея на Суджоу, където са изложени уникални 
исторически и културни артефакти. Музеят, който е в характерния стил на „водните градове“ 
на Дзянсу, е и прекрасно място за разходка в хубавото пролетно време. 

Т
уристическото из-
ложение Tourism 
Plus Shanghai 2024  
се проведе в Шан-
хай от 26 до 30 
март. На площ от 

над 600 000 кв. м, то включ-
ваше четири основни сек-
ции. На него се проведоха 
100 форума и над 200 раз-
лични дейности. Събитие-
то привлече повече от 5000 

изложители от над 30 дър-
жави и региони. Организа-
торите приеха над 400 000 
посетители от 120 страни и 
региони по света. Броят на 
професионалните чуждес-
транни посетители, особе-
но от страни партньори на 
„Един пояс, един път“, от-
беляза забележителен ръст, 
отчитат организаторите на 
експото.

Туристическо експо 
привлече над 5000 
изложители в Шанхай

В

М

исшите учебни 
заведения в Ки-
тай са подали до-
кументи за 1456 
нови бакалавър-
ски образовател-

ни програми. Те ще се фо-
кусират върху области като 
култура, здравеопазване, на-
ука и технологии, съобща-
ва Министерството на об-
разованието.

Общо 217 нови бакала-
върски програми са били 
одобрени през последната 
година. Така Китай подкре-
пя институциите за висше 
образование в създаването 
на програми, които отгова-
рят на стратегическите нуж-
ди на страната и служат на 

ежду 18 и 26 
април ще се 
проведе 14-ият 
международен 
филмов фести-
вал в Пекин, 

като председател на жу-
рито, което ще връчи на-
градата „Тиентан“, ще бъде 
сръбският режисьор Емир 
Кустурица, съобщиха орга-
низаторите.

Общо 15 филма ще се 
състезават за тазгодишна-
та голяма награда на фес-
тивала, избрани от рекор-
ден брой ленти – 1509 от 
118 страни и региона.

Бразилия ще бъде по-
четен гост на тазгодишния 
фестивал.

регионалното развитие.
Новата група подаде-

ни, одобрени и изменени 

програми ще бъде отворе-
на за прием в бакалавърска 
степен тази година.

В рамките на фестива-
ла над 240 китайски и чуж-
ди филми ще бъдат пока-
зани в повече от 20 кина в 

Пекин и Тиендзин.
Пекинският междунаро-

ден кинофестивал стартира 
през 2011 г. 

Над 1000 нови бакалавърски  Над 1000 нови бакалавърски  
програми за стратегическите програми за стратегическите 
нужди на странатанужди на страната

Започва 14-ият международен Започва 14-ият международен 
кинофестивал в Пекинкинофестивал в Пекин
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